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GÅR FORAN MED GODT EKSEMPEL: Daglig leder (i permisjon) Hanne Munkvoll og vikarierende daglig leder  Lillian Fossum ved
Smak og behag  mente Ole Mathias Ishoel, Hanna Skarsheim Rian og Dorthea Hårstad Renander  hadde gjort en god jobb.
Den naturlige skolesekken er en nasjonal skolesatsing som skal bidra til at barn og unge gjennom opplæringen får kunnskap
og bevissthet om bærekraftig utvikling og klodens miljøutfordringer. Naturfagsenteret har hovedansvaret for dette prosjek-
tet.

Sjekket bærekraften i bygda
– Kommunen er for dårlig på av-
fallshåndtering, og turistene for-
urenser for mye. Men Oppdal Smak
og behag går foran som godt ek-
sempel.

Det kan være konklusjonen etter at elever ved
Oppdal videregående skole i seks forskjellige
oppgaver har tatt stilling til hvor bærekraftig
bygda er. 
Som eksempelbedrift har elevene valgt seg ut

Oppdal Smak og Behag, og de har besøkt be-
driften, intervjuet ansatte og intervjuet
kunder.
– Når det gjelder bærekraft, så er det flere

ting som teller, forklarer Ole Mathias Ishoel. 
Elevene har sett på miljøvennlighet, sosiale

forhold og økonomi. 
Det er flere ting som må endres for at for-

holdene skal bli bedre.
– Folk må kjøpe kun det de trenger, ikke alt

de vil, sier Kristian William Macdonald Gu-
laker, Åsmund Rosshaug, Åse Fossland og
Julie Andrea Wiberg, som er den første
gruppa som konkluderer.
De  mener Oppdal Smak og behag gir et godt
utgangspunkt; butikken selger kortreiste pro-
dukter litt dyrere, dermed er det bedre for
miljøet, og folk kjøper bare det de trenger og
kommer derfor ikke til å kaste så mye.

I tillegg kildesorterer bedriften avfallet sitt.
Det bekrefter vikarierende daglig leder Lil-
lian Fossum som er tilstede når elevene pre-
senterer sine funn.
– Ja, vi sorterer, men jeg kan godt tenke meg

å sortere mer, men det gir ikke kommunen
anledning til. 
Kommunen er for dårlig på tilretteleggingen

av avfallshåndtering, mener hun. 
– Etter at de slo sammen matavfallet og re-

stavfallet, blir det for mye restavfall. Nå er
nesten alt restavfall, det blir enorme mengder.
Hun har sett andre, lignende kommuner ha

en mye bedre ordning.
– I Trysil er de mye flinkere på kildesorte-

ring.
Som OPP skrev etter jul kan Oppdal bli

nødt til å gjenoppta sortering av matavfall
som følge av et nytt EU-direktiv.

KORTERE VINTERSESONG
Gjennom undersøkelsene har elevene konklu-
dert med at vinteren i Oppdal blir kortere, og
dermed blir ski-destinasjonen mindre attrak-
tiv.
En av gruppene konkluderte med at siden

destinasjonen Oppdal er avhengig av snø, er
den ikke bærekraftig i framtiden, når den glo-
bale oppvarmingen har tatt snøen.
Heldigvis var det andre grupper som kunne

gi litt mer optimisme. Men ikke uten at be-

folkningen endrer livsstil. 
– Turistene som kommer hit, fører til økt ut-

slipp av klimagasser. Derfor må det satses
mer på kollektivtransport, sier Morten Erik
Bjerke.
Bilene må også bli mer miljøvennlige, og det

at flere og flere kjøper el-bil, mener elevene er
en fordel for utslippene.
– Kulturlandskapet er enormt viktig for tu-

rismen i Oppdal, forteller Elise Engelsjord.
Landbruket i Oppdal står sterkt, og turisme

og jordbruk går hånd i hånd. Imidlertid får
jordbruket skylden for 47 prosent av klima-
gassutslippene, i følge elevene.
Franske myndigheter gikk nylig ut med at

økologiske matvarer er bedre for mennesker
og miljø, men elevene har ikke sett så nøye på
det. De hadde undersøkt med en bonde, og
fått til svar at få driver økologisk fordi den
skrinne jorda i Oppdal gir veldig mye lavere
produksjon når man ikke får bruke kunst-
gjødsel.
– Det er bra for dyrevelferden å drive økolo-

gisk, men det er mindre effektivt og dermed
mindre lønnsomt, konkluderer  Eline Håker.
Elevene mener økt bevissthet rundt forbru-
kervalg er viktig. Det kan saktens trengs: 
– Vi forbruker i dag som om vi skulle hatt 2,7
jordkloder, sier Ole- Mathias Ishoel. 
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Tror idretts-
fag består

FAKTASKOLE
Idrettsfag ved Opp-
dal videregående
skole (OVS) er fre-
det.  
– Ingenting er endret for idretts-

fag. Det ble foreslått i skole-
bruksplanen i fjor høst å søke
om å overføre landslinjetilbudet
til studiespesialisering. Den søk-
naden er ikke sendt og vi jobber
nå med å videreutvikle tilbudet,
bekrefter fungerende rektor Tor-
kil Svorkmo-Lundberg overfor
Radio E6. 
Som OPP tidligere har omtalt

ble det vurdert å omorganisere
tilbudet for å unngå to relativt
like tilbud som gir studiekompe-
tanse. Rektoren viser til at
idrettsfag og landslinjetilbudet
fortsatt er veldig populært og at
det derfor heller er snakk om å
videreutvikle tilbudet fremfor å
slå de sammen. 

IDRETTSPROFIL
– Sammen med landslinjesø-

kerne får vi fylt opp gruppa
innenfor idrettsfag også neste
skoleår, sier han, og fortsetter:
– I lokalsamfunnet og ved sko-

len er det en generell stemning og
et ønske om å beholde idrettsfag.
Da legger vi det til grunn i det vi-
dere arbeidet. Vi ønsker å revita-
lisere linja. En del snakker om at
den vanlige studiespesialise-
ringen er veldig teoretisk, mens
idrettsfag er mer praktisk vei til
generell studiekompetanse, sier
rektoren som understreker at ut-
danningsprogrammene fastsettes
endelig av fylkeskommunen sen-
tralt. 
– Men vi ønsker å ta vare på

idretts- og friluftslivsprofilen.
Det er et naturlig tilbud i en
kommune som Oppdal, mener
han.

GODE RESULTATER
Det er 293 søkere til i alt 282
plasser ved Vg1 i år. Størst er
interessen for landslinja i alpint
som har 15 plasser. Fem lokale
ungdommer har søkt, mens det
er hele 32 utenbygds elever som
ønsker plass. 
– En skulle tro at søkerne har

fått med seg NM-resultatene før
de søkte, men det legges merke
til at det produseres gode resulta-
ter på landslinja. Det sier noe om
de ansattes innsats.
Innsøkningen er god på alle

programområder, og selv om det
er en liten nedgang til helsefagar-
beid, er det mange med voksen-
rett som er på ventelisten der. 
– Dermed forventer vi at det

blir fulle grupper i alle yrkesfa-
gene også, sier Svorkmo Lund-
berg. 
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1. året med bygg- og anleggsteknikk har 12 søkere til 20 plasser
På elektrofag er det 14 søkere til 15 plasser.
På helsearbeiderfag er det 9 søkere til 11 plasser
14 vil gå idrettsfag der det er 15 plasser.
OVS tilbyr 45 plasser innen studiespesialisering, der 31 har søkt. 

Torkil Svorkmo-Lundberg er en av sju personer som har søkt
den ledige rektorstillingen ved OVS etter Kirsti Welander.

Søkertall ved OVS


